
 Stoholm d. 14. oktober 2020  

Kære Viborg Kommune 

Vores forslag til retningslinjer for solenergianlæg ved Stoholm er nok nærmere en appel fra os beboer tæt på 
anlægget, og vi håber, at I vil mødes med os, for at drøfte en løsning på vores bekymringer. 

Vi bor på grusvejen Skalmstrupvej – i et fantastisk naturskønt område, som vi værner meget om. Vi bliver 
formentlig snart naboer til det stor solenergianlæg som vil have en negativ betydning for vores natur i 
området – og det er vi selvfølgelig rigtig kede af, men samtidig er vi bevidste om behovet for at omlægge 
energiforsyningen. 

Ud over at miste en bid af vores skønne natur, så står vi overfor et yderligere problem.  
Da Skalmstrupvej er en offentlig gennemkørende grusvej, så oplever vi desværre en stor trafik fra borgere 
som ikke bor på vejen, men som blot kører igennem området uden af have et ærinde ud over at få tiden til at 
gå. Trafik af de mange biler er til stor gene for os som bor på vejen ofte i ældre huse beliggende lige ud til 
grusvejen pga. larm og støv, men også til gene for de mange borgere fra Stoholm som går, cykler eller løber 
en tur på grusvejen for at motionere og samtidig nyde naturen.  

Ikke nok med at vi nu mister et naturområde til solenergianlægget - vi frygter også en øget trafik på vores 
grusvej ud over alle de mange biler som, i forvejen kører her uden formål. Vi frygter at der vil opstå en 
voldsom og tung trafik fra entreprenører i forbindelse med bygning af anlægget, men også øget trafik fra 
nysgerrige beboer fra Stoholm og omegn som med interesse ønsker at følge opbygning af anlægget, ikke 
kun under byggeriet, men formentlig flere år frem, hvor folk vil kører forbi for at lige kigge til anlægget til stor 
gene for os som bor her. Endnu mere trafik ud over det vi i forvejen har, kan vi simpelthen ikke leve med, og 
derfor ønsker vi en vejændring i et forsøg på at begrænse trafik fra bilister, som ikke har et ærinde i området. 

Vi er åbne over for drøftelser og forslag til en evt. vejændring, som kan mindske den gennemkørende trafik. 
Vi har selv talt om, om man evt. kunne ændre vejen til 2 blinde veje med en elektronisk vejbom (evt. 
sponsoreret af Better Energy) halvvejs på grusvej strækningen, så beboere i den nordlige ende af grusvejen 
stadig vil kunne køre ad Skalmstrupvej til Stoholm. Al trafik vedr. solcelleanlægget vil herefter kunne kører til 
anlægget på Skalmstrupvej fra Nr. Søbyvej med en fin vendeplads i nærheden af solcelleanlægget, og 
dermed vil beboer på Skalmstrupvej undgå en ”dobbelt straf” ved den øget trafik, der måtte komme pga. 
solcelleanlægget. 
Vi er åbne for andre gode forslag, som vil kunne begrænse trafikken i vores naturskønne område, og vi 
håber at Viborg Kommune vil mødes med os omkring problemet. 
Kontakt endelig Lene Foged (tlf. 23720481, e-mail: lenefoged@hotmail.com) for aftale om et møde i nær 
fremtid 

De bedste hilsner 
Beboerne på grusvejen Skalmstrupvej Stoholm. 
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Anna Dorte Nørgaard

Fra: Anna Dorte Nørgaard
Sendt: 2. november 2020 16:58
Til: Anna Dorte Nørgaard
Emne: VS: Miljøstyrelsens bemærkninger til Ny planlægning for solenergianlæg i Viborg 

Kommune (MST Id nr.: 1704956)

Fra: Plantilsyn <plantilsyn@mst.dk>  
Sendt: 10. september 2020 10:59 
Til: plan <plan@viborg.dk> 
Emne: Miljøstyrelsens bemærkninger til Ny planlægning for solenergianlæg i Viborg Kommune (MST Id nr.: 1704956) 

Miljøstyrelsens bemærkninger til Ny planlægning for solenergianlæg i Viborg Kommune 

Miljøstyrelsen har modtaget overnævnte debatoplæg. Det fremgår, at dele af planområdet er udlagt 
som: skovrejsningsområde, lavbundsareal, naturbeskyttelsesområde og bevaringsværdigt landskab. Samt ligger dele 
af området inden for 600 meter af et natura 2000 område.
Husk, et kommende kommuneplantillæg skal indeholde en vurdering af, om planen kan beskadige eller ødelægge yngle- eller 
rasteområder for bilag IV-arter. 

Oplægget kan således potentielt være i konflikt med de nationale interesser, jf. ”Oversigt over nationale interesser i 
kommuneplanlægningen 2018”.  

Miljøstyrelsen forventer, at disse forhold bliver behandlet i kommunens videre planproces og har dermed ikke 
yderligere bemærkninger på nuværende tidspunkt.

Venlig hilsen 

Jacob Irgens-Møller Nielsen  
Studentermedhjælper | VVM | Plantilsyn 
jaini@mst.dk | +45 23 49 92 98 

Miljø- og Fødevareministeriet  
Miljøstyrelsen | Tolderlundsvej 5 | 5000 Odense C | Tlf. +45 72 54 40 00 | mst@mst.dk | www.mst.dk 

Sådan håndterer vi dine personoplysninger 

Til: Plantilsyn (plantilsyn@mst.dk) 
Fra: plandata_noreply@erst.dk (plandata_noreply@erst.dk) 
Titel: Indkaldelse af idéer og forslag - Ny planlægning for solenergianlæg i Viborg Kommune - Viborg kommune 
E-
mailtitel: 

Meddelelse om statusændring til forslag for indkaldelse af idéer og forslag: "Ny planlægning for 
solenergianlæg i Viborg Kommune", Viborg kommune 

Sendt: 10-09-2020 09:48

Der er blevet indberettet ændringer til Plandata.dk, og nedenstående plan har gennemgået et statusskift: 

Planid: 10251650 

Kommune: Viborg 

Plantype: indkaldelse af idéer og forslag 

Planstatus: forslag 
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Plannavn: Ny planlægning for solenergianlæg i Viborg Kommune 
 
Forslagsdato: 02-09-2020 
 
Startdato for høringsperiode: 10-09-2020 
 
Slutdato for høringsperiode: 15-10-2020 
 
 
 
Link til plandokumentet: https://dokument.plandata.dk/85_10251650_1599723442232.pdf 
 
 
 
Planen er sendt i forslag.  



 

BETTER ENERGY - ETABLERING AF SOLCELLEANLÆG NORD FOR STOHOLM 

Som advokat Moland Holding ApS skal jeg fremkomme med min klients stillingtagen til projektbeskrivelse 
vedrørende etablering af solcelleanlæg nord for Stoholm. Jeg vedlægger projektbeskrivelsen for nemheds 
skyld. 

Min klient er nabo til det påtænkte projekt med betydelige arealer, og når det i beskrivelsen anføres, at 
der har været afholdt orienteringsmøder og været dialog med udvalgte naboer skal jeg understrege, at 
min klient ikke er orienteret, endsige har været indkaldt til møder m.v. angående projektet. 

Overordnet er min klient ikke modstander af ”grøn energi” og heller ikke af, at der i et vist omfang kan 
opsættes solcelleanlæg i området. 

Min klient kan dog ikke acceptere projektet i dets nuværende udformning blandt andet med udgangs-
punkt i følgende forhold: 

Placering af anlægget er planlagt til at ske i et utroligt smukt beskyttelsesværdigt naturområde med en 
meget rig forekomst af vildt og med mange naturmæssige og rekreative herlighedsværdier. 

I området, hvor anlægget er tænkt placeret, er der tillige ikke ubetydelige niveauforskelle. Dette bety-
der, at i forbindelse med både størrelsen af anlægget samt synligheden af anlægget, bør tages omfatten-
de hensyn til, at naturen og herlighedsværdien i området ikke skæmmes, altså mindst mulig synlighed, 
men også at der sker sikring af vildtets adgangsveje, således at disse ikke begrænses ved opsætning af 
anlægget. 

Ved den planlagte placering og omfanget af anlægget vil området ændre totalt udtryk til et stærkt indu-
strielt udtryk og blive en ”ørken” af solcellepaneller. 

Omfanget af udtrykket bør således også tage højde for den åbne og sårbare natur, der er i området. 

Dato 
J.nr.

24. oktober 2019
163336

Viborg Kommune 
Prinsens Alle 5 
8800 Viborg 
Att. Teknisk Forvaltning 

DAHL Advokatpartnerselskab 
Lundborgvej 18 | DK-8800 Viborg | Tlf. +45 88 91 91 91 | www.dahllaw.dk | CVR 37310085

Nr. 3



 

 
Side 2 af 2

J.nr.: 163336

 

 
 

  
DAHL Advokatpartnerselskab 
Lundborgvej 18 | DK-8800 Viborg | Tlf. +45 88 91 91 91 | www.dahllaw.dk | CVR 37310085
 

Derfor bør anlægget allerede af disse grunde flyttes længere imod sydvest, hvilket også passer med, at 
det flyttes længere over imod de lodsejere, der direkte er økonomisk interesserede i projektet, ligesom 
anlægget bør begrænses størrelsesmæssigt. 
 
Placering bør tillige illustreres af en perspektivtegning og en 3-d-tegning, henset til det indgribende om-
fang, der er tale om. 
 
Endvidere kan det konstateres, at ved grænserne imod nord og øst er der ikke taget det fornødne hensyn 
til ovenstående, men der er heller ikke taget afstandsmæssige hensyn til fortidsminder, fredskov, skoven 
generelt, dyrenes adgangsveje samt den beboelse, der allerede forefindes. 
 
På baggrund af ovenstående indsigelse ønsker jeg på vegne af min klient at blive holdt tæt orienteret om 
udviklingen i projektet, ligesom jeg hermed begærer aktindsigt i al det materiale, som kommunen har 
vedrørende projektet. 
 
Endelig tager jeg på vegne min klient erstatningsforbehold for det værditab og de omkostninger, som min 
klient måtte blive påført ved den nuværende udformning af projektet. 
 
Venlig hilsen 
 
 
Jesper Høy 
Advokat (H) /Partner 
jeh@dahllaw.dk 
Dir. tlf. +45 88 91 94 06 


